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دیگر همایش این چنینی برگزار نکنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی در همایش ملی ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد گفت : نخستین تصمیم مهم برای

همایش ملی ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد این است که دیگر چنین همایشی برگزار نکنیم .

رئیس مجلس شورای اسلامی در همایش ملی ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد گفت : نخستین تصمیم مهم برای همایش
ملی ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد این است که دیگر چنین همایشی برگزار نکنیم .

به گزارش واحد مرکزی خبر ، علی لاریجانی در نوبت عصر همایش ملی ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد افزود : خیلی
لزومی نمی دیدم که در این همایش شرکت کنم اما چون از دفتر معاون اول رئیس جمهور پیگیر حضورم بودند حضور یافتم .

وی افزود : نخستین تصمیم مهم این همایش باید این باشد که دیگر همایشی با این عنوان برگزار نکنیم و به جای آن
صاحبنظران و نخبگان در نشست هایی تخصصی ، راههای جلوگیری از فساد را مطرح کنند .

رئیس مجلس گفت : اگر زمانی نیاز بود که در کلان تصمیماتی بگیریم آن وقت می شود جلساتی در سطوح دیگر گذاشت .
راه برایمان باز است

لاریجانی با اشاره به اینکه هم اکنون تا حد زیادی از لحاظ قانونگذاری و مقررات ، راه برایمان باز است افزود : البته در بحث
مبارزه با فساد، اقداماتی در دستگاههای نظارتی مانند دیوان محاسبات ، کمیسیون اصل 90 ، سازمان بازرسی کل کشور و

دستگاههای قضایی و اجرایی انجام شده است .
وی گفت : فکر می کنم ستادی که برای این امر تشکیل شده ، در این دولت بهتر از قبل عمل کرده است و جلسات این ستاد به

طور منظم با حضور آقای جهانگیری برگزار می شود که جای تشکر دارد .
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت : درباره مبارزه با فساد چند رکن وجود دارد نخست شفافیت دوم عدم انحصارات و

سوم عدم تبعیض است و اینها ارکان سالم سازی در نظام دیوانی کشور هستند .
آقای لاریجانی افزود : ما در زمینه شفاف سازی کارهایی کرده ایم که نمونه های آن تصویب قانون سلامت اداری و تصویب آیین

نامه های آن در دولت است .
دکتر لاریجانی افزود : همچنین قوانین دولت الکترونیک، تسهیل فضای کسب وکار و مبارزه با پولشویی نمونه هایی از شفاف

سازی در نظام دیوانی است که از این نظر گام هایی برداشته شد هر چند کامل نیست .
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت : در زمینه عدم انحصار نیز سیاستهای اصل 44 تصویب و این قانون ابلاغ شد اما این قانون

هم ناقص و هم غلط اجرا شد.
وی افزود : مشکل مهم این است که امروز بخش خصوصی قدرت رقابت در حوزه اقتصاد را ندارد و ممکن است انحصارات از

یک شکل به شکل دیگر درآمده باشد و به هر حال دستگاه های حکومتی که تسلط دارند در آن نفوذ زیادی دارند .
اصل 44 ناقص و غلط اجرا شد

لاریجانی گفت : موارد زیادی در این زمینه وجود دارد که اجرای اصل 44 هم ناقص و هم غلط اجرا شد مثلاً اینکه ما پالایشگاه را
به وزارت دفاع بدهیم معنای این چیست ؟ یا مثلاً پتروشیمی را واگذار کنیم و یا مثلاً بنیاد شهید بانک داشته باشد این چه نوع
خصوصی سازی است؟ یا دامداری و مرغداری داشته باشیم یا بسیاری از بانکها شرکت های بزرگ داشته باشند معلوم است
وقتی بانک شرکت های بزرگ داشته باشد وقتی می خواهد وام بدهد ابتدا به آنها وام می دهد لذا بخش خصوصی نمی تواند

با اینها رقابت کند .
وی افزود : مسئله انحصارات بسیار است و خود عامل تبعیض در کشور شده است و فکر نمی کنم بخش خصوصی به صورت

عادی بتواند با آنها رقابت کند و تا رقابت به صورت منطقی و شفاف وجود نداشته باشد ، فساد در آن است .
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت : هر بنگاه اداری در کشور برای خود بنگاه های اقتصادی درست کرده است و این یک اشکال

برای فضای رقابتی در کشور ایجاد می کند .
وی افزود : البته این به هم ریختگی در کار کشور در دولت قبل به وفور دیده می شد و یکی از اشکالات کشور به هم ریختگی در
امور است که البته دولت کنونی قبول دارد باید جلوی این به هم ریختگی را بگیرد و اقدامات اجرایی روشنی باید انجام دهد تا

فضای کشور فضای برابری از نظر رقابتی باشد .
لاریجانی گفت : مسئله دیگر رکود و عدم رونق اقتصادی است که عامل دیگر فساد است .

تولید و رونق اقتصادی یکی از مسائل مهم مبارزه با فساد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: رشد تولید و رونق اقتصادی یکی از مسائل مهم برای مبارزه با فساد است.

آقای لاریجانی افزود: اگر شرایط کشور اینگونه باشد که فقر داشته باشیم، فساد عمومی و رشوه در کشور پدید می آید.
وی گفت: اکنون در دولت ، افراد کارآزموده ای هستند و وزرای باتجربه ای حضور دارند و معاون اول رئیس جمهور نیز از جمله
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نیروهای اجرایی در کشور است که این موضوع را به خوبی درک می کند.
لاریجانی با بیان اینکه بانک ها امروز مشکلی مهم در توسعه اقتصادی هستند ، افزود: ما نمی توانیم رونق اقتصادی در بنگاه ها

ایجاد کنیم در حالی که بانک ها به شرکت های خود تسهیلات بدهند و حال تولید را درک نکنند.
وی یکی از بخش های معوقات بانکی را معوقات تولید کنندگان واقعی دانست و گفت: این افراد تقصیری ندارند چرا که وقتی

به یکباره قیمت دلار از هزار تومان به 3 هزار تومان می رسد سرمایه در گردش آنان از بین می رود و باید زیر بغلشان را گرفت.
لاریجانی افزود: البته برخی افراد از بانک ها تسهیلات و پول دریافت کردند اما در کار دیگری از آن استفاده کردند که باید با آنان

برخورد شود اما ما برای همه یک نسخه می نویسیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: یک بار دیگر نیز در کنفرانسی گفتم که باید در استانها ستاد اجرایی با حضور استاندار ،
مسئولان اطلاعات ، بانک ها و صنعت تشکیل شود و شرکت هایی را که برای ماندگاری به سرمایه در گردش نیاز دارند از صف

افراد سوءاستفاده گر جدا کنند.
تولید کننده واقعی باید بتواند معوقات بانکی را تقسیط کند

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ما در قانون و برنامه، این اختیار را به دولت داده ایم که اگر کسی تولیدکننده واقعی بود می
تواند معوقاتش را تقسیط کند و به تولیدکنندگان واقعی که مشکل دارند بخشودگی اعطا و به مشکلاتشان رسیدگی شود.

لاریجانی افزود: تولیدکنندگانی که با مشکل مواجه می شوند مجبورند برای اینکه سرمایه در گردش ایجاد کنند، یا به فساد
بیفتند یا تعطیل کنند و این حسن برای کشور نیست که تولیدکننده ترجیح دهد که تعطیل کند و اوراق مشارکت بخرد و بگوید

خب حالا که تولید نشد با خرید اوراق مشارکت یک سود مشخصی بدون مالیات به دست می آید.
وی گفت: باید تولیدی در کشورمان راه بیفتد که بتوانیم جلو فساد را بگیریم و من فکر می کنم مسئولان اجرایی کشور که در
اجرا سابقه دارند باید فرمولی تهیه کنند و افرادی را که امور تولیدی واقعی هستند و معوقه دارند و یا کسانی که سوء استفاده

کردند جدا کنند.
لاریجانی افزود: امروز به خاطر تحریم ها و مشکلاتی که در دولت قبل به وجود آمد باید زیر بغل تولیدکننده، چه دامدار، چه
کشاورز و چه صنعتگر را بگیریم و کمکشان کنیم وگرنه تولید راه نمی افتد و تا تولید راه نیفتد وضع اقتصادی همین است مهم

ترین عامل همین است و باید همتمان را روی این مسئله بگذاریم.
رئیس مجلس گفت: نکته سوم مسئله کوچک شدن دولت است و اینکه دولت می خواهد کوچک سازی کند و دولت الکترونیک
شود و جلو استخدام ها را بگیرد تا دولت چابک شود این امری است که خیلی باید به دولت کمک کنیم تا بتواند این کار را

انجام دهد.
وی افزود: چند روز پیش وزیر آموزش و پرورش گزارش می داد که تلاش کردم استخدام نکنم و با وضع موجود مشکلات را حل

کنم و ما باید به اینها کمک کنیم.
لاریجانی ادامه داد: اینکه ما 300 هزار یا 500 هزار را استخدام کنیم خب هر چه بودجه داریم خرج اینها می شود و برای عمران

چیزی نمی ماند مانند همین وضعی که امروز هست.
رئیس مجلس گفت: چرا باید بودجه عمرانی در کشور نداشته باشیم؟ با این بافت دولتی و نیمه دولتی که در اقتصاد هست

موتور تولید در کشور راه نمی افتد.
از انباشت قانون جلوگیری کنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت : چابک و کوچک شدن دولت به تغییر شرایط کشور کمک می کند .
لاریجانی افزود : باید از انباشت قانون جلوگیری کنیم و ما موضوع تنقیح قوانین را به طور جدی پیگیری می کنیم.

وی گفت : دولت نیز در این باره کمک می کند، دولت قبلی که کمک نمی کرد و دستور داده بودند دستگاه ها همکاری نکنند .
لاریجانی اظهار کرد: اگر این موضوع روشن شود خلاء های قانونی روشن و به عنوان مثال معلوم می شود که از مجموع قوانین

چه میزان آن نسخ شده است.
وی گفت : همچنین مشکلات از نظر خلاءهای قانونی و گاه فراری که صورت می گیرد، نیز روشن می شود .

لاریجانی افزود : نکته چهارم مسئله بازدارندگی و جلوگیری از فساد و جرم است و ما به این موضوع در کشور کمتر توجه کرده
ایم .

وی گفت : با فساد و جرایم ، سخت افزارانه برخورد می کنیم و این مشکلاتی دارد.
لاریجانی افزود : در همه کشورهایی که نظم و نسق درستی دارند و توسعه را جدی انجام می دهند، وزن اصلی کار را بر

پیشگیری قرار می دهند و باید بپذیریم در این باره عقب هستیم .
وی با اشاره به سفرش به کشور ژاپن گفت : این کشور حدود 120 میلیون جمعیت دارد و سالی حدود 200 هزار پرونده در

دستگاه قضایی آن رسیدگی می شود که مدت زمان رسیدگی به پرونده ها نیز حدود 6 ماه است .
لاریجانی افزود : آن گونه که گزارش می دهند ما با حدود 75 میلیون جمعیت سالانه 7 تا 8 میلیون پرونده قضایی داریم.

وی گفت : هنگامی که علت را از مسئولان قضایی ژاپن پیگیری کردم، پاسخ دادند که ما در موضوع پیشگیری وقت صرف کردیم
.
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لاریجانی افزود: در آنجا از دوره آموزش و پرورش به کودکان آموزش می دهند که قانونمند زندگی کردن مسئله اصلی است .
وی گفت : ما در این باره کم کار کرده ایم و باید جایی برای جلوگیری از فساد و جرم فکری کند.

از فساد و جرم جلوگیری کنیم
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت: باید جایی برای جلوگیری از فساد و جرم فکر کنیم، حالا مشکل چیست؟

آقای لاریجانی افزود: در قانون اساسی آمده است در وظایف قوه قضاییه پیشگیری از جرایم دو قرائت دارد، یکی از علل نزدیک را
مربوط به قوه بدانیم و علل دیگر هم مربوط به قوه قضاییه بدانیم و این علل دوم شامل خیلی از مسائل قوای دیگر هم می شود
لذا قوه مجریه هم می گوید این بخشی از وظایف ماست بنابراین باید کار رسانه ای و آموزشی و اقتصادی برای پیشگیری از

جرم انجام دهد.
وی اضافه کرد: حالا فرض کنیم مربوط به سه قوه است خب سامانش دهید، حال سامان نیافته است، چون هر قوه می گوید
این مال من است، مال هیچ کسی نیست، مال حکومت است چون در ساختار قانون اساسی آمده که سه قوه مجزا هستند، ما

این مسئله را اینقدر جدی گرفتیم که نتوانستیم به این موضوع بپردازیم.
وی گفت: این باید جایگاهی پیدا کند سازمان مطالعه در مورد جلوگیری از فساد و جرم که مربوط به همه قوا باشد و در رأس آن
هم هر قوه ای ورود داشته باشد ما نمی توانیم، اولویت قوای ما این نیست، مگر ما چقدر وقت داریم، من در هر هفته حدود
35 ساعت در شوراها، جلسه علنی شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی مجازی هستم و علی القاعده وضع رئیس جمهور
از ما ناجورتر است، وزرا هم همینطور، بعد یک سری ملاقات های خارجی اضافه می شود و اگر حادثه در منطقه پیش بیاید

جلسه می گذرانند، در نتیجه این موضوع که رکن اصلاحات در کشور است جایی نیست که متمرکزش کنیم.
را بتواند رسانه ها  باید  ای است  فراقوه  این مسئله  بکند،  را  کار  این  برای خود  تواند  افزود: هر قوه نمی  رئیس مجلس 

سیاستگذاری کند و بخش های آموزشی و قضایی سیاستگذاری شود و همه با هم در این قضیه وارد شوند.
لاریجانی گفت: خیلی وقت ها چیزهایی هست ما وقتی ولایت فقیه داریم برای همین بن بست هاست.

وی افزود: قانون تعزیرات چگونه به وجود آمد، چگونه قوه مجریه این کار را انجام می دهد، علی القاعده کار قوه قضاییه است
ولی بررسی و گفته شد که باید در اختیار قوه مجریه قرار گیرد پس می شود علاجش کرد.
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